



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၤ
မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယါခိၣ်ဒိၣ်န့ၣ်သဝီပုၤ

တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်

လါဒိၣ်စဲဘၣ် ၁၆သီ, ၂၀၂၁န့ၣ်/ KHRG လံာ်ကတြုၤနီၣ်ဂံၢ်- 20-237-D1

**မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်- SACသုးတၢ်မၤဆါပယွဲၤ ၊ တၢ်မၤပျံၤမၤဖုး
တၢ်ခးလီၤကြိကျိဖးဒိၣ်ဒီးတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဂ့ၢ်တဖၣ်ဖဲ ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢၤလါအီကူး ၂၀၂၁န့ၣ်**

တၢ်ဟံၣ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ဟံၣ်ဖျါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်အသး ဖဲဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢၤ, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ် ဖဲလါအီကူး ၂၀၂၁န့ၣ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟံၣ်ဖျါဝဲအံၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ် ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ခိၣ်ချ့သုးရၢၣ် (၁၀၇) သုးဖိတဖၣ် ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၣ် သဝီဖိ (၃)ဂၤအံၤလၢအမၤပိၢ်ထီၣ်မ့ၢ်ပိၢ်ဖဲသီခါဖျါကပၤဒီး မၤဆါပယွဲၣ်သဝီဖိ (၃)ဂၤအံၤန့ၣ်လီၤ. SACသုးတဖၣ်အံၤ မၤပျံၤမၤဖုးစ့ၢ်ကိးန့ၣ်---သဝီဖိတဖၣ်လၢ ကညီဒီးကလုာ်သုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) မ့ၢ်ဟဲခးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကခးလီၤကြိကျိဖးဒိၣ်ဆူသဝီပုၤန့ၣ်လီၤ. ခိၣ်ဖျါလၢသုးတဖၣ် ခးလီၤကြိကျိဖး ဒိၣ်အယိ သီခါဘၣ်ဒိ (၁)ပါ ဒီးသဝီဖိအဟံၣ်အူအိၣ် (၂)ဖျါန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ SAC ဒီး KNLA သုးအဘၣ်စၢၤတလီၢ်လီၢ်အယိ န့ၣ်---သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်ယုၢ်အိၣ်တမ့ၢ်ဆူတၢ်လီၢ်ဂၤန့ၣ်လီၤ. တကးဒီးဘၣ်အမဲၣ်ညါ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်က့ၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ခိၣ်တၢ်ဒိသဒါ ခိၣ်ရဲၣ်တၢ်ဆါယာ်တၢ်ဘၣ် ကူဘၣ်ကဲအယိန့ၣ်လီၤ.¹

ဖဲလါအီကူး ၁၅သီ, ၂၀၂၂န့ၣ် ဂီၤခိ ၈း၃၀န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ပိၢ်ပိၢ်ဖးထီၣ်ဖဲန့ၣ်---သဝီ သီခါဖျါကျဲသန့ၣ်လီၤ. မးထီကရူၤ ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢၤ မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပိၢ်ပိၢ်ဖးထီၣ်တဖျါအံၤ ဘၣ်ဝဲစီၤတ---အကျိၢ်တဒုအယိ အကျိၢ်အိၣ်ကၢ်ဒီးသံကွံာ်ဝဲဒုၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤတ---ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ သဝီဖိတဖၣ် ဒိလီၤက့ၤကျိၢ်တဒုအံၤ ဒီးဆၢၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဝဲ ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ကျိၢ်ညၢၣ် (၁)မၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ပိၢ်ပိၢ်ဖးထီၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲ SAC ခိၣ်ချ့သုးရၢၣ် (၄၀၇)သုး ဖိတဖၣ်

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ အီကူး ၂၀၂၁န့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲမုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၤ KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤ ဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢတၢ်ကွဲးဂ့ၢ်ပုၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒုၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးဂ့ၢ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ကိးထံၣ်သဝီဖိ (၃)ဂၤလၢအအိၣ်ဘူးဒီး တၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်ဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိ (၃)ဂၤအံၤမ့ၢ်ဝဲ စီၤ၀--- (၄၅နံၣ်၊ ဖိအိၣ်၃၇၀)၊ စီၤ၀--- (၃၄နံၣ်၊ဖိအိၣ်၂၇၀) ဒီးစီၤအ--- (၂၅နံၣ်)န့ၣ်လီၤ.

စီၤ၀---ဟဖျါထီၣ်ဝဲလၢ SAC သုးရၣ်ခိၣ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၢ်အီၤလၢအဒီးလီၤမ့ၢ်ပိၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤ၀---စံးဝဲဒ်အံၤ “ဂ့ၢ်လၢ အသုးဖိတဘၣ်ဒိ မ့တမ့ၢ် သံနီတဂၤဘၣ်. အသုးဖိမ့သံတဂၤဂၤဒုး အဝဲသ့ၣ်ကခးသံယၢ်နီၢ်ကီၢ်လီၤ.”

SACသုးရၣ်ခိၣ်ထူတံၢ်စီၤ၀---အခိၣ်တထံၣ် ဒီးတီၢ်စီၤအ---အခိၣ်တသုၣ်ဒီးကျိခိၣ်ထိးတထံၣ်န့ၣ်လီၤ အယိ စီၤအ--- အခိၣ်ဘၣ်ဒိ၊ အခိၣ်ဘၣ်သ့ၣ်ဖးဒီးသွံၣ်လီၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲ SACသုးတဖၣ် ခးကြိကျိဆူမူခိၣ်အခါ မၤသဝီဖိ (၃)ဂၤအံၤအိၣ်ဖဲ အခးကျိကပၤဒီးကျိချံၣ်ဘၣ်လီၤတံၢ်ဘၣ်ဝဲ သဝီဖိ (၃)ဂၤအံၤအိၣ်သုၣ်သံန့ၣ်လီၤ.

SACသုးတဖၣ် တဟ့ၣ်စ့အိၣ်လိးလၢသဝီဖိလၢအဝဲသ့ၣ်မၤပယွဲဝဲတဖၣ်အံၤနီတမံၤဘၣ် ဒီးစံးဝဲလၢကယါဘျါန့ၣ်သဝီဖိတၢ် ပူၤလီၢ် ဘၣ်ဆၣ် သဝီဖိတတူၤလိာ်ဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. SACသုးတဖၣ် မၤနီၣ်မၤယါဝဲဒီးမၤပူၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်အနီၢ်ဂ့ၢ်ကျိၤကစၢ်မံၤသၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

(ဖဲလါအီကူးအပူၤန့ၣ်) SACသုးသ့ၣ်တဖၣ် ခးတပြုၢ်တပျီၤကြိကျိလၢသဝီပူၤကျဲမ့ၢ်ခိၣ်ဒီးကိးကပၤဒီးန့ၣ်လီၤ. ကျိက့ဘၣ် တပျံၣ်ဝဲ သီခါအစုဒုၣ် ဒီးSACသုးတဖၣ် ခးစ့ၢ်ကိးသဝီဖိအဟံၣ် (၂)ပျါၣ် လၢအမ့ၢ်စီၤ ၀---ဒီး စီၤ၃---အဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲSAC သုးတဖၣ် ခးဟံၣ်အဆၢကတီၢ် ပုၤတအိၣ်လၢဟံၣ်ပူၤနီတဂၤဘၣ်အယိ ပုၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

အဲအံၤန့ၣ် SACသုးဖိတဖၣ် တဲပျံၣ်တဲဖုးသဝီဖိတဖၣ်လၢ ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျဲးသုးမ့ၢ်ဒိၣ် (KNLA)မ့တဲးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ် အဝဲ သ့ၣ်ကခးလီၤကြိကျိဖးဒိၣ်ကွၢ်ဖဲကတိန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကဒွဲၣ်အူကွံာ်ဟံၣ်လၢအအိၣ်ဖဲတၢ်ခးကဲထီၣ်သးလီၤတဖၣ် ဒီးခး လီၤကြိစ့ၢ်ကိးကျိဖးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. SACသုးဖိတဖၣ်စံးစ့ၢ်ကိးသဝီဖိတဖၣ်လၢ သဝီဖိတဖၣ် ကဘၣ်အိၣ် ကွံာ်လၢသဝီပူၤ ဧါ မ့တမ့ၢ်ဟးထီၣ်ကွံာ်လၢသဝီပူၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်တတဲဘၣ်သဝီဖိဘၣ် ဘၣ်ဆၣ်ပုၤမ့တဲးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကမၤဒ်အ တဲဟံၣ်ဝဲအသိးအနီၢ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ.

(ဖဲလါအီကူးအပူၤန့ၣ် SACသုးတဖၣ်ခးလီၤကြိကျိဖးဒိၣ်ဆူသဝီပူၤတဘျုးဘျီအယိ KNLA သုးတဖၣ်ခးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.) စီၤ၀---ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ “KNLAသုးတဲးSACသုးတဖၣ်လၢ ပခးသုးမၢ်လၢသုးခးလီၤကြိကျိဖးဒိၣ်ဆူသဝီပူၤအယိ.” န့ၣ်လီၤ. (လၢတၢ်န့ၣ်အယိ SACသုးတဖၣ်မၤကၢ်က့ၤလၢသဝီဖိဒီးမၤပျံၣ်မၤဖုးသဝီဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.) SACသုးတဖၣ်တဲဆၢက့ၤ KNLA သုးတဖၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်မ့ထံၣ်ပုၤလၢအဟဲခးအဝဲသ့ၣ်ဂ့ၢ် မ့တထံၣ်ပုၤလၢအဟဲခးအဝဲသ့ၣ်ဂ့ၢ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ်ကခးကြိ ကျိန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါအီကူး ၁၆သီ၊ ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ် န---သဝီဖိယုာ်ဒီးပိာ်မုာ်ပိာ်ခွါကအိၣ် ၄၀ဂၤယုာ်ယုာ် လဲၤထံၣ်လိာ်အသးဒီးသဝီသးပုၢ် ဒ်သိးကသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃး မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်အိၣ်လၢသဝီပူၤဆူညါန့ၢ်တန့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. န---သဝီပူၤ ဟံၣ်ဒုၣ်အိၣ်ခဲ လၢ် (၉၈)ပျါၣ် ဒီးစးထီၣ်ဖဲလါအ့ၣ်ထီၣ်သီ ဖဲလံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘၣ်အံၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ် သဝီဖိလၢအယုာ်ဆူတၢ်လီၢ်အဂၤ ကအိၣ် (၅)ဒုၣ်ခိဖျိ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ KNLAသုးဒီးSACသုးအဘၢ်စၢၤအယိန့ၣ်လီၤ. ပုၢ်လၢအယုာ်အိၣ်ကဒုးဆူတၢ်လီၤဂၤ သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ တဟဲက့ၤအိၣ်ဆူသဝီပူၤဒီးဘၣ် ဒီးသဝီဖိအဂၤတဖၣ်စ့ၢ်ကိးအိၣ်ဒီးဒၣ်လၢသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအအိၣ် လၢသဝီပူၤတဖၣ် ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်သးကီခဲခိဖျိ SACသုးတၢ်မၤပျံၣ်မၤဖုးတဖၣ်အယိ မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်ယုာ်ဧါ

ကဘၣ်အိၣ်ဒါန့ၣ်စိကမိၣ်ဆၢတံၣ်ဝဲတဘၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တကတီၢ်ဃီ တၢ်တြီတံၢ်ဃၢခိရိန့ၣ်တၢ်ဆါဃၢဒီးတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဃိ ကီဒိၣ်မးလၢကဝီဖိတဖၣ် ကဟးထီၣ်ကွံၣ်လၢအဒူသဝီပူၤန့ၣ်လီၤ.

အခဲအံၤန့ၣ် SACသုးတဖၣ် အိၣ်ဖဲန---သဝီကျဲန့ၣ်လီၤဒီးသဝီကျဲဟးထီၣ်အလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအီကူးၤ၁၅သီ၊ ၂၀၂၁နီၣ်န့ၣ် SACသုးလၢအအိၣ်ဖဲကျဲန့ၣ်လီၤဒီးကျဲးဟးထီၣ်ခံဖုလၢၤရဲၣ်လီၤအသးဖဲတၢ်လီၢ်ခံတီၤအံၤအဘၣ်စၢၤ ဒီးခးကြီကျိန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးဒီးSACသုးတၢ်ခးကြီကျိအံၤ ကဲထီၣ်သးဘူးကအိၣ်ကိးနံၤဒဲးယၢ်ယုၣ် ဖဲအ---သဝီ၊ ကတၢၢ်တံးကရူၢ်၊ ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ် ဒီးဖၣ်ပုၣ်ဝုၢ်အဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်
ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျုတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. **KHRG** သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. **KHRG** ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမုၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

Mutraw (Hpapun) District

